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FORDULÓPONTOT JELENTETT A JÁRVÁNY – MÁRIS SZEMBESÜLNEK A NAGY SZÁLLODÁK AZ ELSZABADULT ENERGIAÁRAK HATÁSÁVAL

Csúcsra járatták a fürdőturizmust Szovátán
Négycsillagos szállodák, új 
panziók és eredeti szépsé-
gükben felújított monarchia-
beli villák uralják a szovátai 
fürdőtelep arculatát, amely 
sok más hazai üdülőteleptől 
eltérően él és virul. Ripor-
tunkban a fürdőturizmus 
állapotát vesszük górcső alá: 
miközben a Maros megyei 
városban több új szálló épül, 
tulajdonosai tanácstalanok, 
hogy milyen jövő vár vállal-
kozásukra egy energiaínsé-
ges világban.

 » MAKKAY JÓZSEF

H a valaki tizenöt vagy húsz 
évvel ezelőtt járt utoljára 
késő ősszel Szováta für-

dőtelepén, az most meglepődve 
tapasztalja, hogy november má-
sodik felében is van élet a sétá-
nyokon, a kisebb-nagyobb étter-
mekben és szállodákban. Míg a 
rendszerváltást követő évtized-
ben október elején szinte minden 
bezárt, és más fürdővárosokhoz, 
illetve a tengerparthoz hasonlóan 
a nyár eleji szezon újraindulásá-
val nyitottak a szállók és étter-
mek, ma a legtöbb vendéglátó-
hely egész évben üzemel a Maros 
megyei városkában. A fürdőtelep 
utcái és sétányai tiszták, a virág-
ágyások átváltottak a késő őszi 

időjárást jól bíró növényzetre, 
legtöbb helyen az aszfaltréteg fel 
van újítva, szemetet, eldobott pa-
lackot mutatóban sem látni.

Kolozsvárról jövet egész úton 
vágni lehetett a ködöt, de amint 
Szovátához közelítettem, az 
időjárás naposra váltott. Késő 
őszi napsütésben szürcsölgetem 
délelőtti kávémat a főutca egyik 
vendéglőjének teraszán. A lát-
vány inkább egy ausztriai kisvá-
ros arculatára emlékeztet, mint 
a Romániában megszokott váro-
sokra, ahol rendetlenség, fejet-

lenség uralkodik, lepusztultak 
az utcák és a közterek. Úgy tűnik, 
ez alól Szováta szerencsés kivé-
tel. Az elmúlt évekbeli tapaszta-
lataim alapján megkockáztatom, 
hogy a tízezres lélekszámú Ma-
ros megyei városka fürdőtelepe 
Erdély egyik legszebb üdülőhe-
lye. Meg is jegyzem a pincérnő-
nek, hogy honnan ennyi vendég, 
hiszen a Medve-tó szeptember 
eleje óta nem üzemel. A hölgy 
szerint a nyári szezon után a 
Medve-tó szerepét rég átvették 
a szállodák wellnessrészlegei, 
ahol annyit fürdőzhet az ember, 

amennyit akar, aki pedig sétálni 
szeret, arra a Só útja vár a Med-
ve-tó körüli sétányokon. ,,A 26 
étteremből alig zár be néhány té-
lire. Nagy segítség ez, mert egész 
évben van munkánk” – magya-
rázza a pincér, aki ha nem is telt 
háznak szolgál fel, de vannak 
jócskán vendégei.

Információs iroda: 
hol lehet jó levest enni?
Benézek a polgármesteri hivatal 
által működtetett információs 
irodába. Ez az a ,,műfaj”, amivel 

országszerte teleszórták a tele-
püléseket, ám a legtöbb helység-
ben nem működnek. Mondom is 
a vendégfogadó fi atalasszony-
nak, milyen jó, hogy nyitva van-
nak, mire elmosolyodik: nem 
én vagyok az első, aki így nyit 
be hozzájuk. „Az embereknek 
rossz tapasztalatuk van a turisz-
tikai információs irodákkal kap-
csolatban, amelyek sok települé-
sen csak addig fontosak, amíg a 
polgármesteri hivatal megnyeri 
a beindításukhoz szükséges pá-
lyázatot. Amikor a vendégek azt 
látják, hogy Szovátán, a Med-
ve-tó szomszédságában ez min-
dennap működik, sokan benyit-
nak érdeklődni” – magyarázza 
Bereczki Daniela, aki született 
turisztikai szakemberként igazít 
el. Pár perces beszélgetésünk 
alatt mindent elmond a szovátai 
szállodahálózatról, az éttermek 
felhozataláról, a kirándulási 
lehetőségekről. Sőt mobiltele-
fonos alkalmazást ajánl, ha kö-
zelebbről érdekel a város vagy 
a megye. Elmeséli, hogy sokan 
afelől érdeklődnek, hol lehet 
például a legjobb levest vagy 
csorbát enni, ilyenkor rendsze-
rint visszakérdez, hány napot 
szeretnének az üdülővárosban 
tölteni, mert akkor több étter-
met tud ajánlani ebédre és va-
csorára egyaránt.

Egy bukaresti turisztikai kiállí-
tás múlt heti tapasztalatait oszt-
ja meg velem, ahol számos Kár-
pátokon túli vendég megállt a 
szovátai fürdő standjánál, és lel-
kendeztek, hogy milyen remek 
kacsacombot ettek vörös káposz-
tával, vagy marhapörköltet, il-
letve sok más közkedvelt erdélyi 
ételt. Bereczki Daniela szerint a 
2020-as koronavírusos esztendő 
fordulópont volt Szováta éle-
tében, és nem feltétlenül rossz 
értelemben. A korábban szép 
számban érkezett külföldi ven-
dégeket felváltották a romániai 
turisták. A kötelező bezártságot 
leszámítva a Covid-járvány ide-
jén is folyamatosan üzemeltek: 

elkezdtek tömegesen érkezni a 
hazai vendégek, ami 2021-ben 
hangsúlyosabbá vált. Idén jelen-
tek meg újra a külföldiek, de a 
vendégéjszakák számát tekintve 
továbbra is toronymagasan vezet 
a belföldi turizmus.

,,Nagy előnyünk, hogy a négy-
csillagos vendéglátást kínáló 
szállók mellett – ahol késő ősztől 
tavaszig sok a céges rendezvény, 
konferencia stb. – vannak három-
csillagos szállók, olcsóbb panziók 
és vendégszobák egyaránt. Az a 
közös bennük, hogy mindenhol 
magas a színvonal. Szováta olyan 
turisztikai célpont lett, amelyet 
az igényesebb és pénzesebb bel-
földi turisták keresik fel” – ma-
gyarázza a turisztikai szakember. 
Ezt az információs központ falain 
megtekinthető kitüntetések is bi-
zonyítják, hiszen jó ideje a hazai 
turisztikai vásárokról és egyéb 
szakmai rendezvényekről számos 
díjat hoztak haza. Rákérdezek a 
fürdőtelep példás tisztaságára is, 
mire az irodavezető azt mondja, 
amilyen a polgármester, olyan a 
város. Ha a városvezető eldobott 
palackot lát az utcán, félrehúz a 
kocsijával, és a szemetet bedobja 
az első kukába. Ami azt jelenti, 
hogy az alkalmazottakon is szá-
monkéri a város tisztaságát.

Új élményfürdőt 
működtető szálloda
Szováta ismert turisztikai vállal-
kozója, a háromcsillagos Maros 
Szálló és a Káli étterem tulajdo-
nosa, Káli Zoltán szerint a közös 
összefogás eredménye, hogy a 
fürdőtelep mindig rendezett és 
tiszta. A helyi vállalkozók ér-

dekeltek abban, hogy mindig 
legyen turista a városban, így 
összeülnek, egyeztetnek, közös 
terveket, programokat dolgoz-
nak ki. Az összefogást nagyon 
fontosnak tartja, mert Szovátát 
az elmúlt tíz esztendőben turisz-
tikai szempontból ezzel sikerült 
csúcsra járatni. Az idegenforgal-
mat mindenhol sújtó koronaví-
rus-járvány ellenére a pandémiát 
viszonylag könnyen átvészelték, 
sőt az idei esztendő turistaárada-
ta megközelíti a 2019-ben jegyzett 
rekordlátogatottságot.

A sikerek gyökerei a 2010-es 
évek elejére nyúlnak vissza, 
amikor a szezonális vendég-
látásról átváltottak egész éves 
vendégfogadásra, tehát ősztől 
tavaszig nem húzták le a rolót. 
Ami főleg az elején nem ment 
könnyen, hiszen a szállók a téli 
hónapokban ráfi zetéssel üze-
meltek, túl kevés volt a vendég. 
Amíg a reklámnak köszönhető-
en a vendégek felfedezték, hogy 
egy korszerű wellnessrészleggel 
rendelkező szovátai szálloda té-
len is vonzó lehet, főleg, ha az 
erdőktől körülvett, tiszta levegő-
jű városkában csendes, tiszta 
sétányokon kocoghat az ember. 
Így alakult ki az évek során az 
a vendégszám, amely a nyári 
csúcsidényt követően a tavaszi, 
őszi és téli hónapokban is kifi -
zetődővé teszi a vendéglátást. 
Káli szerint csak így számíthat 
a szálloda 35 tagú munkatársi 
gárdájára, amelynek télen-nyá-
ron biztosított a fi zetése.

A Káli cégcsoport számára a 
nagy ugrás jövő májusban követ-
kezik be, amikor a tervek szerint 
átadják 104 szobás, 4 csillagos, a 
három székelyföldi megye első, 
élményfürdőjével ellátott superi-
or szállójukat, ahol belső és külső 
csúszdáktól és más élményfürdői 
elemektől a gyógykezelésekig 
széles választékkal várják a ven-
dégeket. Az uniós pályázattal 
épülő vendéglátói komplexum 
mintegy kilencven ember számá-
ra biztosít munkahelyet. A villák 
arculatába is beilleszkedő épület 
átadását Bereczki Daniela is na-
gyon fontos beruházásnak tart-
ja, ami Szováta egyik ékkövének 
ígérkezik.

A történet azonban mégsem 
ilyen egyszerű. Amikor a Káli 
család elhatározta az új szállo-
da építését, nem lehetett sejteni, 
mekkora energetikai válság elé 
nézünk. A tervezőkkel igen alapo-
san szigetelt épületben egyeztek 
meg, amelynek fűtését hőszivaty-
tyús technológiával oldják meg. 
Az élményfürdővel is rendelkező 
szálló Székelyföldön azonban 
magas energiafogyasztó beruhá-
zásnak számít, hiszen itt nincs 
termálvíz. A fürdővíz melegítése 
a mai piaci energiaárak mellett 
nehezen kivitelezhető, ami jelen-
tős fejtörést okoz a tulajdonosok-
nak. A helyzethez alkalmazkodva 
új pályázat keretében zöldener-
giából próbálják előteremteni az 

 » A 2020-as koro-
navírusos esztendő 
fordulópont volt Szováta 
életében, és nem feltét-
lenül rossz értelemben: 
a korábban szép szám-
ban érkezett külföldi 
vendégeket felváltották 
a romániai turisták. 

A nyári szezon után a Medve-tó szerepét átvették a szállodák wellnessrészlegei az üdülővárosban  

Bereczki Daniela: magas a színvonal a szovátai vendéglátóhelyeken
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